

学校编码: 10384

分类号 \_\_\_\_\_ 密级 \_\_\_\_\_

学号: 10420070153959

UDC \_\_\_\_\_

厦 门 大 学

博 士 学 位 论 文

大六壬术数哲学思想研究

A STUDY ON THE PHILOSOPHICAL THOUGHT OF DALIUREN DIVINATION

雷 宝

指导教师姓名: 詹石窗 教授

专 业 名 称: 中 国 哲 学

论文提交日期: 2010 年 4 月

论文答辩时间: 2010 年 5 月

学位授予日期: \_\_\_\_\_ 年 \_\_\_\_\_ 月

答辩委员会主席: \_\_\_\_\_

评 阅 人: \_\_\_\_\_

2010 年 4 月

## 厦门大学学位论文原创性声明

兹提交的学位论文，是本人在导师指导下独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考的其他个人或集体的研究成果，均在文中以明确方式标明。本人依法享有和承担由此论文而产生的权利和责任。

声明人（签名）：

年 月 日

## 厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，  
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

## 摘要

本论文首先分析了六壬术产生的天文背景及基本占验规则的天文学含义，从计时法的演变及特征、十二次产生年代，以及十二次、十二辰与二十八宿对应关系的建立等方面，多角度考证论述了六壬产生的时代与背景。深入研究了两套太岁系统的差异以及纪年方式由岁星纪年到太岁纪年的演变过程，在此基础上分析了新天道观的建立与六壬等新术数形式之间的关系。

以六壬思维方式的逻辑特征为切入点，从术数认知的逻辑起点、认知对象、壬占规则等角度，深入分析了术数所体现的超越理性特征及悖论本质。从人类思维的二元对立根源与意识的自指性特征，揭示了术数认知所依赖的因果悖论性质。在具体区分物理与事理之别的基础上，从象观、道观、心观论证了消除主客二元对立性的三种途径，提出以六壬为代表的术数形式是中国传统事理之学的有机组成部分，将术数之知与科学之知、宗教之知区分开来。

六壬等术数形式虽然没有发展出完善的逻辑体系，但是六壬在占验实践中的经验总结及其所归纳的占验规则背后隐含着独具特色的逻辑规则，在趋利避害的功利性的背后，蕴藏着丰富的哲学思想。本论文通过对壬占类象与何新的“历史概念类集”的对比性分析研究，初步揭示了术数认知逻辑与黑格尔的辩证逻辑、何新的泛演化逻辑特征的内在一致性。

术数学的主体是认知主体与德性主体的合一。在这里，人和自然统一起来而确立的德性主体，代替了人和自然相互对立而确立的所谓认识主体，实现了人与自然的合一。术数认知的逻辑特性决定了它自身所必须秉持的这种独特的价值观念。只有将认识与价值统一起来，将情感与理性统一起来，才能正确建立人与人、人与自然和谐统一的价值关系。这就是天人合德，也是人生的意义和价值。

术数之学曾经是古代中国文化最重要的形态之一，一度享有崇高的地位。本研究提示了术数认知对于新逻辑观、价值观的建立、对于重建中国哲学独具特色的直观方法所具有的重要启发意义和现代价值。

关键词：月将加时 悖论 泛演化逻辑

## Abstract

This paper first analyzes the characteristics and evolution of the timing method, the basic astronomy theory about zodiac, twelve earthly branches, twenty-eight lunar mansions and the relationship established among them, textual analyzes multi-anglely Liuren originated astronomical background and astronomy meaning of the divination rules.

In the study based on the differences of the two sets of Taisui system in depth and the evolution from Jupiter calendar to Taisui calendar afterwards, analyzes the relationship between the establishment of new Heaven Way and new divination form such as Liuren.

Liuren logical way of thinking is characterized by entry point, from the logical starting point of divination cognition, cognitive object, rules of divination, the paradox and the transcendent rationality characteristics embodied on the divination are studied in-depth. By subject and object opposition from the root of the human mind and characteristics of self-referentiality, divination cognition depending on causal cognition paradox are revealed.

In particular distinction on the basis of physical phenomena and human affair, from view of image, view of Tao and view of mind these three ways are discussed to eliminate the binary opposition. Divination such as Liuren is considered as an integral part of traditional Chinese affairs theory, and the divination knowledge is distinguished from science knowledge and religious knowledge.

Although Liuren and other forms of divination didn't develop a perfect logic system, Liuren implies a unique logical rules behind practice divination experiences and rules summary, riching in philosophical thinking behind the utilitarian while avoiding disadvantages. By the comparative analysis between "the historical concept set" to Liuren images, internal consistency is initially revealed about cognitive logic of divination with Hegel's dialectical logic and Hexin's pan-evolution logic.

The corpus of divination is the unity of cognitive corpus and virtue corpus. Here, harmony between man and nature to establish the virtue corpus, instead of contrasting between man and nature together and established the so-called cognitive corpus,

realized the unity of man and nature. Divination determines the logic characteristic of cognition of its own that must be adhered to all the unique values. Only by integrating knowledge and value, emotion and reason, harmony and unity relationships can be established between human beings and the nature. This is the harmony of man with nature, also the value and meaning of life.

The divination its learning is ever one of the most precious parts of ancient Chinese culture, possessed a high position once. This research demonstrates divination cognitive schema plays an important role towards the establishment of new logic view and values, the rebuilding of perceptual intuition approach with distinctive Chinese philosophy feature, the inspires meaning and modern value etc.,.

Key Words:: Yuejiang Riding Hour Stretches; Paradox; Pan-evolution Logic

# 目 录

导言	1
一、研究意义和学术价值	1
二、研究动态综述	2
三、论文研究方法	3
四、难点和创新	4

## 上篇

第一章 术数源流	5
第一节 术数学与早期道教起源的共同背景	6
第二节 术数与方仙道、黄老道等早期道教的神仙信仰	9
第三节 以术数占验为弘道手段的道教占验派	11
第四节 《周易》流传及其与术数学的思想渊源	17
第五节 术数——天人合一的沟通工具	20
第二章 六壬术的天文学含义及计时特征	24
第一节 部分已出土早期式盘简介	25
第二节 “月将加时”的天文学阐释	27
第三节 “时”、“辰”概念沿革	29
第四节 计时方法的演变——自然特征计时法、太阳方位计时、十二时辰计时法	31
第五节 土圭测景与漏刻计时——太阳方位计时、十二时辰计时法的实现	32
第六节 十二时辰计时法与漏刻计时的结合	35
第三章 六壬产生的天文学背景	37
第一节 干支历法概述	37
第二节 冬至点的确定与历元崇拜	39
第三节 二十四节气与二十八宿体系的形成	43
第四节 十二次的产生时代	47
第五节 十二次、十二辰与二十八宿对应关系的建立	50

## 中篇

第四章 太阳过宫考·····	52
第一节 岁差对太阳过宫的影响·····	53
第二节 六壬月将取用的天象依据·····	55
第五章 太岁系统差异形成与纪年方式演变考·····	59
第一节 岁星纪年到太岁纪年的演化及两种太岁系统的更迭·····	59
第二节 干支纪年的疑惑：太初元年的干支问题——丙子年还是丁丑年之争·····	63
第三节 太初元年的甲寅年之谜初探·····	64
第六章 新天道观的形成与六壬术的太一、北斗崇拜·····	69
第一节 新天道观的形成·····	69
第二节 九宫系统形成的讖纬背景·····	72
第三节 壬式天子之天乙贵人与太一崇拜·····	78
第四节 六壬术中的北斗崇拜·····	80
第七章 六壬范畴说解·····	85
第一节 天机论·····	85
第二节 应验论·····	90
第三节 主客论·····	92
第四节 刑德论·····	95

## 下篇

第八章 道论：作为术数推类方法的哲学基础·····	98
第一节 老子之“道”的认知方法论价值·····	98
第二节 术数的认知对象及其价值内涵·····	101
第三节 术数认知的基本方法及特征·····	103
第四节 术数之知不同于科学之知·····	106
第五节 实用与超越——六壬术的理性特征·····	108
第九章 术数认知模式的体系差异及特征·····	111



第一节	认知体系的差异	111
第二节	四种认知模式的特征	113
第三节	推类与类比逻辑的异同	114
第四节	医易相通的基础——中医的推类模式	119
第五节	现量与比量——佛教的推理方法	121
第十章	因果关系与大六壬的认知途径	124
第一节	佛教哲学对因果性的认识	124
第二节	因果关系与必然性判断	125
第三节	六壬对因果关系的认识与模拟	128
第十一章	六壬对事理的认识与模拟	132
第一节	大六壬对事理的认识	133
第二节	六壬宗门九课及其对事理的模拟	137
第三节	大六壬课体对自然社会关系的模拟与判断	141
第四节	宋明理学对六壬术的影响	144
第十二章	易道之“能”的意象性分析	153
第一节	阴阳五行的意向性活动分析	154
第二节	取象比类——作为理想活动的判断	156
第三节	从意向性的角度看科学易与术数	159
第十三章	易象之“辞”的逻辑自指性分析	163
第一节	卦爻辞与卦象之间的逻辑结构关系	163
第二节	卦象对卦爻辞逻辑关系的表达	165
第三节	卦象的逻辑自指性与“观象系辞”的直观思维特征	169
第十四章	六壬悖论现象分析与新逻辑观的建立	171
第一节	有无悖论与术数占断的逻辑起点	171
第二节	“心诚则灵、不诚无物”——作为卜筮准则的哲学意涵	173
第三节	因果悖论与六壬的占断依据	174
第四节	悖论产生的自指性原因	175
第五节	悖论产生的根源：二元对立与思维的割离性	179

第六节 “象”、“道”、“心”之观：二元对立的解决途径·····	180
第七节 从泛演化逻辑的角度看壬占类象与历史概念类集的一致性·····	184
参考文献·····	189
后记·····	193

厦门大学博硕士论文摘要库

# Contents

Preface.....	1
I Research Significance And Academic Value.....	1
II Introduction To Research Summary.....	2
III Research Approaches.....	3
IV Difficulty And Innovation.....	4

## Part one

Chapter One Divination Origins.....	5
Section I the Common Background of Divination And Early Taoism .....	6
Section II Divination, Fangxiandao, Huanglaodao And Immortal Belief Of Early Taoism.....	9
Section III The Taoist Divination Factions Resorting To Efficacious Means By Divination.....	11
Section IV “The Book of Change” Inheritance And Ideological Origins of Divination.....	17
Section V Divination ——Heaven And Human's Communication Tools.....	20

## Chapter Two

Liuren Astronomy Meaning And The Timing Characteristics	24
Section I Introduction About Unearthed Early “Shi”.....	25
Section II Astronomy Explanation About “Yuejiang Riding Hour Stretches” .....	27
Section III Hour Concept History.....	29
Section IV The Evolution Of Timing Method——Natural Features, The Sun Orientation, 12 Earthly Branches Chronometry.....	31
Section V Sundial,Clepsydra ——The Sun Orientation, 12 Earthly Branches Chronometry Implement.....	32
Section VI The Combination of 12 Earthly Branches Chronometry And Clepsydra.....	35

Chapter Three Astronomical Background of Liuren Coming Into Being	37
Section I Ganzhi Calendar Overview.....	37
Section II Determination Of the Winter Wolstice Point And the Epoch Worship...39	
Section III The Twenty-four Solar Terms And Twenty-eight Lunar Mansions System Formation.....	43
Section IV Zodiac Age Origins.....	47
Section V Zodiac, Twelve Earthly Branches, Twenty-eight Lunar Mansions And The Relationships Established Among Them.....	50
<b>Part Two</b>	
Chapter Four Research On Sun Running Across Zodiac.....	52
Section I Precession Of Equinox Effect On Sun Running Across Zodiac.....	53
Section II Yuejiang Choosing Based On Astronomical Phenomena.....	55
Chapter Five Research On The Formation And Evolvement Of The Two Jupiter Cycle System And Chronology .....	59
Section I The Evolution From Jupiter Cycle To Taisui Cycle And The Two Taisui System Changing.....	59
Section II The Heavenly Stems And Earthly Branches Doubts of the Lunar Calendar ——Taichu Primary Year .....	63
Section III The Mystery of Jiayin the First Year of Taichu.....	64
Chapter Six The Formation of New Tao of Heaven And Taiyi Worship And Big Dipper Worship.....	69
Section I The Formation of New Tao of Heaven.....	69
Section II Prophecy Background of Nine Palaces Divination System.....	72
Section III Tianyigui ren God In “Shi” And Taiyi Worship.....	78
Section IV Big Dipper Worship In Liuren.....	80
Chapter Seven Explanation of Liuren Category.....	85
Section I Discussion On Nature's Mystery Secret.....	85

Section II Discussion on Efficacious.....	90
Section III Discussion On Principal And Secondary Contradictions.....	92
Section IV Discussion On Punishment And Virtue.....	95

### Part Three

Chapter Eight “Tao”: Philosophical Reasoning As A Basis For Divination.....	98
---	----

Section I The Value Of Cognitive Methodology Lao Tzu “Tao”.....	98
Section II Divination Cognitive Object And Its Value.....	101
Section III Basic Divination Cognitive Methods And Characteristics .....	103
Section IV Divination Knowledge Is Different From Science Knowledge.....	106
Section V Pragmatic Reason And Transcending Reason ——Liuren Rational Characteristics.....	108

Chapter Nine Divination Cognitive Patterns and Characteristics of the System.....	111
---	-----

Section I Differences In Cognitive Systems.....	111
Section II Characteristics Of The Four Cognitive Model.....	113
Section III Similarities And Differences Between Tuilei And Analog Logic...114	
Section IV Analog Mode of Traditional Chinese Medicine and “Book of Change”.....	119
Section V Pratyaksa And Arumana——The Buddhist Inference Method.....	121

Chapter Ten Causal Relationship with the Cognitive Approach By Liuren.....	124
--	-----

Section I Buddhist Philosophy On The Understanding Of Causality.....	124
Section II Causality And Necessity.....	125
Section III Understanding And Simulation Of Causation By Liuren.....	128

Chapter Eleven Understanding and Simulation of Affairs By Liuren...132	
--	--

Section I Understanding Of The Affairs By Liuren.....	133
---	-----

Section II Liuren Nine Model Simulation Of Affairs.....	136
Section III Rlational Model Of Divination——Simulation And Judgement ...	141
Section IV The Impact Of Neo-Confucianism On Liuren.....	128
Chapter Twelve Intentionality Analysis Of Motivation About The “Book Of Change” .....	153
Section I Intentionality Analysis Of Yin-Yang And Five Elements.....	154
Section II The Analogy Method As Categocrical Intuition Or Eidetic Intuition...	156
Section III From The Perspective Of The Intentionality About The Scientific I-Ching And Divination.....	159
Chapter Thirteen Logic Self-referentiality Analysis of Hexagram Judgment .....	163
Section I Logical Structure Of Relations Between Hexagrams And Images ...	163
Section II Logic Expression Of Images And Hexagrams.....	165
Section III Logic Self-referentiality Of Images And Intuitive Thinking Features	169
Chapter Fourteen Liuren's Paradox Phenomenon Analysis And New Logic View Establishment .....	171
Section I Paradox of Being and Non-being as Logic Starting Point of Divination	171
Section II “Genuineness Leads to Realization” ——Philosophical Implications of Divination Guidelines.....	173
Section III Liuren’s Causality Paradox-Based Reasoning.....	174
Section IV The Reason Of Self-referentiality Resulting in Paradox.....	175
Section V The Root Causes Of Paradox: Binary Opposition And Dichotomy In Mind.....	179
Section VI View Of Image,View Of Tao and View Of Mind:Ways To Eliminate The Binary Opposition.....	180
Section VII Liuren Images Show Internal Consistency with “Historical Concept Set” From Pespective of Hexin’s Pan-evolution Logic.....	184

References.....	190
Postscript.....	194

厦门大学博硕士学位论文摘要库

## 导言

### 一、研究意义和学术价值

六壬以象数学、古天文历法等相关知识为基础，进行操作、推演和判断，堪称集太极、阴阳、五行、八卦、干支、九宫诸术数之大成。六壬、奇门、太乙三式之学各有结构程序又各自成体系，是中国传统术数的重要组成部分。六壬是以十二支及十二神为其框架，奇门是以九星八门为其框架，太乙是以九宫八卦十六神为其框架。三式的职能各有不同，太乙占天道，奇门卜地理，六壬测人事，天地人三者，又以人事为大，号称三式之最。

自东汉以降，百家罢黜，独尊儒术。在这样的社会文化背景下，六壬以其“切于日用”之长，成了上及天运国祚、王公显贵推算修短，下至商贾农牧、庶民妇孺占问时运的最佳工具。陈公献《大六壬指南》称六壬“通万变之玄机，大可为国，小可为家”。从目前留存的六壬古例来看，其时间跨度之久远，空间分布之辽阔，均非其它的术数可比。六壬之学有着完整的理论体系，它的九大模型集中体现出中国古代哲人对宇宙人生的深度思考，凝聚了先民智慧的结晶。

六壬等术数根植于当时特定的历史文化背景而成书，故其内容不可避免地带有浓厚的神秘色彩。然而，作为穷理阐微、经世解惑，探究宇宙本原乃至洞察万物变化的一套符号与信息系统，术数之学是先民长期关注探索认识命运、体认宇宙人生价值，与自然和谐相处的产物。透过这种筮占的外衣，仍然可以感受到所蕴含的丰富生活哲学和科学智慧，如否极泰来的变化观念、崇尚中道意识和意象结合的思维方式，以及筮占中关于天文、历法、气象、农学、中医、经济等多方面的记录，反映了我国古代特定时期哲学和科学发展的水平，代表了当时人类社会的高度智慧。

我国古代在天文、历法、医学等领域内取得的成就大多与术数文化有密切的关系。可以说，作为术数哲学基础理论的基本概念同样成了中国古代科技的基础理论。顾颉刚先生从历史学的角度，指出阴阳家言、方士之术与中国古代历史和各种传统文化的密切关系，提出：“予尝谓科学发端于迷信，其始巫覡，握知识界之威权，任意放言天地鬼神，以博取蚩蚩之信仰。其后接触实际日多，遂得据之以为人民服务。”<sup>[1]</sup> (P1)



Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to [etd@xmu.edu.cn](mailto:etd@xmu.edu.cn) for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库